
re
vi

st
a 

g
ra

tu
ïta

 d
e 

l’A
lt 

P
ir

in
eu

 i 
A

ra
n

Ara fa 100 anys...
Daniel Fité ens explica 

l’incident que va succeir a 
les eleccions celebrades a la 
vila de Llívia ara fa 100 anys

Entrevista
Marc Casabosch: “Les 

plantes medicinals han de 
ser una part fonamental de la 

nostra cultura alimentària”

Especial Eleccions 
Municipals 28M

El dia 28 de maig els 
pirinencs estem cridats a 

votar els nostres ajuntaments
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Alba Pampalona:
“Les Humanitats 
són essencials 
per entendre d’on 
venim i qui som”
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Llívia. Foto: Arxiu familiar de Cal Serni de Cabó



2



C om pot ser que encara avui dia, després de tota l’evi-
dència científica que hi ha al darrere, encara hi hagi 
gent que negui el canvi climàtic antropogènic?

Bé, una resposta fàcil és que hi ha molta gent que té in-
teressos econòmics en negar-lo, però el cert és que també 
hi ha molta gent que creu que això del canvi climàtic no 
existeix o, en el pitjor dels casos, és un procés natural.

Molt bé. Per què hi ha aquesta percepció? No entraré 
en qüestions psicològiques. Segur que podríem explicar 
part del fenomen basant-nos en el principi de la negació, el 
no voler assumir la part de culpa que ens correspon. Però 
això només és una part.

El principal problema és que el canvi climàtic no té 
forma d’un goril·la que es passegi per Nova York destruint 
edificis. No es veu. I fins i tot les seves conseqüències no-
més ho són parcialment. M’explico.

Quan hi ha una gran sequera com l’actual o ens assota 
una DANA, ràpidament es recorre al canvi climàtic com a 
explicació. I això és cert, però només en part. De DANA i 
de sequeres sempre n’hi ha hagut.

El problema del canvi climàtic és que és gradual. En les 
seves fases inicials, costa de percebre. És massa gradual.

Els especialistes posaven l’exemple de la granota i l’ai-
gua bullent. Si poses una granota en un perol d’aigua i vas 
augmentant a poc a poc la temperatura, el més probable és 
que al cap d’una estona tinguis granota bullida. Els canvis 
han estat tan lents que la pobra ni se n’haurà adonat.

En canvi, si la llances a un perol d’aigua molt calenta, 
la granota reaccionarà, saltarà i possiblement se salvarà.

Podríem dir que el canvi climàtic és el perol d’aigua…, 
i nosaltres som la granota.

Wilbur Scoville va inventar fa més de 100 anys un 
sistema per valorar la picor dels pebrots. Resul-
ta que el pebrot té una certa quantitat de capsaï-

cina, que és la responsable de la picor. Com més capsaïcina 
té el fruit, més pica. Hi ha mercats pel món, allí on hi ha 
cultura del picant, que utilitzen l’escala Scoville per infor-
mar els clients del nivell de coentor dels seus productes. 
Imagineu el nivell: els ‘pimientos del Padrón’ estan a la part 
baixa de la taula i el ‘tabasco’ amb prou feines a la meitat. 
El mètode Scoville es recolzava en el criteri col·legiat de 5 
tastadors que s’asseien a taula i s’afartaven de pebrots pi-
quents. Imagino que el fet de formar part de l’equip titular 
devia ser motiu de prestigi. I cada cop que un es moria ful-
minat per una úlcera, el substituïen per un altre voluntari. 
No sé si ho he llegit o m’ho invento, però crec que als Estats 
Units, durant la llei seca, després de la mort per armes de 
foc, l’escala Scoville era la segona causa de mort. 

Però no tot són males notícies. Resulta que la picor 
causada per la capsaïcina allibera endorfines per combatre-
la i  produeix sensació de plaer. Per això hi ha gent que 
gaudeix tant de menjar picant. Així que, malgrat els riscos, 
penso que en una altra vida m’hagués agradat ser un jutge 
Scoville. El picant m’agrada amb moderació, però la con-
fraternació anant de gira amb 5 gastrònoms aventurers, 
més entrenador, digestòleg, suplents i escanciadors de sidra, 
em resulta suggerent. Em veig recorrent els països tropi-
cals, sota el patrocini d’Almax, amb una samarreta color ají 

habanero i una tovallola de rus delicat per eixugar la suor 
destil·lada de capsaïcina. Com que als humans ens agrada 
competir i presumir de ser els millors, i més als empresaris, 
segur que durant les temporades de tast alguns fabricants 
de salses picants intentarien ensabonar-nos i ens vindrien 
a visitar als vestuaris disfressats de netejavidres. 

—Si em puntues millor que el jalapenyo de la muerte et 
poso un xalet a Tailàndia. 

I és així, amics meus, com jo viuria un luxe asiàtic. Per 
pebrots.

Un problema de tempos
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
ENRIC QUÍLEZ · President del Grup de Recerca de Cerdanya

Per pebrots
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
TITUS LLANGORT · Guionista 
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Què hi ha a sota les faldilles? 

De petit, una veueta dins el meu cap 
m’empenyia a descobrir el color de les 
calcetes d’alguna nena de classe. Era 
la curiositat, interpel·lant-me, i escol-
tar-la sempre va desembocar en con-
seqüències catastròfiques en relació 
amb el règim disciplinari de l’escola. 

De gran la situació no ha variat 
gaire, i no perquè em dediqui a posar 
el nas on no toca, sinó perquè man-
tinc l’impuls innat per anar més enllà. 
La qual cosa, per molt que avui dia 
estigui tan valorada, té una contrain-
dicació clara: acabes sabent una mica 
de tot plegat, però com més hi vas 
més complicat resulta comprendre 
aquest sidral que anomenem quotidi-
anitat, més críptica i jeroglífica esde-
vé la realitat. 

Reprenent la meva infantesa, re-
cordo la fascinació que em produïa 
mirar els fogons de la cuina de casa, 
amb les seves flames tutti colori inca-
paces de fondre l’estructura de ferro 
que aguantava les cassoles. Un bon 
dia, vençut per la temptació, vaig 
plantar-hi la mà, amb la recompensa 
que podeu imaginar: butllofes com 
melons. Això no va impedir-me (ja 
he dit que soc de tarannà inquisitiu) 

seguir amb l’escrutini de l’entorn més 
immediat, que va menar-me, gran 
clàssic, a remenar amb els dits l’en-
doll del menjador. Nyaca. 

A partir del segon incident vaig 
presenciar diverses aparicions de la 
verge i, de sobte, vaig començar a 
parlar en arameu. De poc m’han ser-
vit, en edat adulta, tan admirables 

facultats. Aquesta és la raó, vist que 
continuo sense entendre el món de-
safecte que ens envolta, que m’agafin 
ganes d’oblidar-me de tot. I tornar a 
centrar-me en la roba interior.

Materials inconsistents

Text:
Txema 
Díaz-Torrent

Fotografia: 
Josep 
Vilaplana

OPINIÓ
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“Cal Piques” de la Seu d’Urgell
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
AMADEU GALLART ·  Economista

Ramon Escuder Caminal va néixer a Barcelona l’any 
1898, l’any de la pèrdua de les darreres colònies 
americanes i les Filipines. Quan encara era un nen 

la seva família es va establir a Castellciutat, a la vora de la 
fàbrica de llana dels Farràs, en l’edifici del molí on el seu 
pare feia funcionar la serradora. El nen Escuder va estu-
diar a la Salle fins acabar comerç, i en sortir-ne, ben pre-
parat i emprenedor, amb l’ajuda del pare va obrir al carrer 
del Portal d’Andorra de la Seu un comerç de materials de 
construcció, combinat amb una serradora. Van treballar 
amb ganes i en arribar la Segona República ja tenien una 
empresa ben engegada. A més, es va lliurar de fer el servei 
militar i va poder dedicar les seves energies a fer negoci, 
cosa que pel seu tarannà espavilat i extravertit, no li va ser 
gens difícil.

 El Ramon no parava d’anar amunt i avall, tenien ca-
mions i anaven al bosc a buscar fusta. Li agradava molt 
anar a Joan de l’Erm i, sobretot, passar per l’emblemàti-
ca hosteria, portada per una família pallaresa emigrada a 
Toulouse i retornada per fer d’encarregats de Sant Joan. 
Era un indret clau de comunicació entre l’Alt Urgell i el 
Pallars Sobirà i gaudia d’una gran càrrega de romanticis-
me muntanyenc tant per la ubicació com per la seva histò-
ria, plena de llegendes i aventures. Les filles de la casa eren 

molt boniques i distingides —no podem oblidar que per 
la casa hi passava clientela d’alt nivell, amants de l’excur-
sionisme i dels paratges pirinencs—, la Maria i l’Enrique-
ta, i l’ànima de l’emprenedor Ramon va comprendre que 
una nova etapa se li obria amb la Maria Cerqueda Badia. 
Es van casar en època republicana, vivien a la Seu, i l’any 
1935 nasqué la Isabel, la primera dels quatre fills. Com si 
fos un avís de mal averany, precursor de la Guerra Civil, 
un dramàtic incendi destruí el conjunt de Sant Joan de 
l’Erm, l’any 1936.

El nostre Ramon, el Piques, com era popularment co-
negut i avui recordat, va travessar els tres anys de llui-
ta fratricida sense moure’s de la Seu, l’edat el va lliurar 
d’anar a la guerra, i va poder mantenir els negocis, col-
lectivitzats, això sí, però dirigint-los ell i mantenint-los 
intactes per als anys a venir. A l’empresa Piques hi varen 
treballar soldats que, segons ens diu el Ramon fill, van ser 
molt ben tractats pel seu pare. No fa gaires anys que se li va 
presentar a casa un individu ja grandet que el volia saludar 
per agrair-los les atencions rebudes en aquells moments 
tan precaris, de guerra, i que segur que se’n recordarien 
perquè es deia Cabrafiga Soy. Certament, perquè aquests 
cognoms havien provocat rialles en moltes sobretaules de 
la família Piques.

Dedicat als germans Escuder Cerqueda

Fotos: Família Escuder
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En no haver-se significat políticament durant la Re-
pública ni haver fet la guerra, la irrupció del franquisme 
no el va perjudicar. Això li va permetre de rellançar les 
activitats econòmiques malgrat el fred de la dictadura i 
gràcies al desenvolupament fustaire de la Seu i comarca 
dels anys quaranta. Just el 1940 naixia la Mari, el 1944 el 
nostre narrador, el Ramon, i prenent-s’ho amb calma, el 
filòsof de la família, el Jordi, l’any 1953. Amb la família 
vivien en una còmoda casa que el Piques va construir a 
l’Avinguda del Valira. 

Els negocis van anar agafant molta volada fins al punt 
que Cal Piques es va convertir en una de les primeres em-
preses de la Seu. Comptava amb la serradora, el magat-
zem de materials, els camions per al transport general i de 
les fustes del bosc  i el taller de reparació de camions als 
baixos de la casa on habitaven; a Noves explotava plan-
tes extractores de guix i de calç i fins i tot un dipòsit de 
dinamita. Un petit imperi per als anys que corrien, amb 
una trentena de treballadors directes i que el Piques feia 
cotitzar a la Seguritat Social, cosa ben estranya en aquells 
moments. El Ramon fill ens recorda que tenien un camió 
americà de matrícula groga marca Reo, que era subvenci-
onat per l’Estat per a fer transports de mercaderies estra-
tègiques. Venien molt a tota la comarca i a Andorra. Tot 
plegat, dibuixa un entramat empresarial complex que va 
arribar al seu cim a començaments dels anys cinquanta.

Ja hem comentat que si bé que el Piques no era un sig-
nificat políticament, el Ramon fill creu que era força obert 
d’idees i que mantenia bones relacions amb els poders 
fàctics del moment, sobretot amb l’Ajuntament —va ser 
regidor municipal durant l’alcaldia del notari Villalonga, 
precisament als anys que gaudia de més esplendor empre-
sarial i de més prestigi social— i amb els militars, que com-
praven molt i pagaven tard però pagaven segur. I sobre-
tot, amb un grup de funcionaris que eren molt importants 
per al seu negoci, els enginyers forestals, que cubicaven i 
controlaven tota la sortida de fusta dels boscos comarcals.

Mentrestant, les filles grans havien cursat estudis a 
Barcelona, en una acadèmia, la prestigiosa Virtèlia, la Isa-
bel i a la facultat de ciències químiques, la Mari. Quan li 
va tocar el torn al nostre Ramon, ben a contracor seu, va 
ser tramés a la Salle Bonanova, per cursar el batxillerat. El 
Ramon recorda els dos anys que va estar en aquella insti-
tució, 1954 i 1955, com els pitjors de la seva vida. Però lla-

vors es va produir un fet, que ja s’anava coent als darrers 
anys i que va esclatar el 1955. Les empreses de Cal Piques 
havien crescut molt i eren complexes i necessitades d’un 
control ferri. L’èxit empresarial havia estat massa impor-
tant, el Piques era molt bo en el tracte humà i comercial 
però no en la direcció, i se li va escapar de les mans el fun-
cionament dels seus negocis. Resultat, que en poc temps, 
una casa de tan nom es va veure ensorrada i arruïnada. Al 
Ramon li surt de l’ànima recordar que, encara que era una 
situació ben negativa per a la família i per a ell mateix, va 
sentir un gran alleugeriment quan per causes monetàries 
va haver d’abandonar les prestigioses aules barcelonines 
de la Salle i acabar el batxillerat a l’institut de la Seu.

Malgrat tot, la família Piques, una vegada superada 
la primera impressió de desconcert i de pessimisme, va 
demostrar un gran esperit davant de l’adversitat. Van 
vendre la casa,  van traslladar-se a un pis molt espaiós del 
cèntric immoble del Banesto i varen emprendre camins 
laborals per tal d’assegurar la vida de cada dia. El Ramon 
pare se’n va anar a treballar a Andorra, a una serradora de 
la Massana on, fort com era, va treballar-hi fins als vui-
tanta anys. El Ramon fill, acabat el batxillerat, va treballar 
a Correus, lliurant tot el seu salari a casa seva; la mare, la 
Maria, va treballar com a cosidora a l’Hotel Nice... A més, 
la família va tirar endavant amb l’ajut inestimable d’una 
altra Maria, la tieta. i avui podem dir que l’arbre Piques ha 
donat molts i bons fruits. El nostre protagonista, Ramon 
Escuder Caminal, el Piques, va dir prou l’any 1981, ben 
acompanyat i respectat per la gran empresa que li havia 
quedat, la seva família.
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El dijous, dia 3 de maig de l’any 
1923, un sol esplèndid lluïa 
sobre la serralada de Marina. La 

primavera havia donat pas a un estiu 
avançat i en aquells dies es registraven 
temperatures extraordinàries arreu 
del país. A Vilassar de Dalt, el 
professor Sebastià Fornells Llavià 
començava a escriure una carta 
dirigida al secretari de l’Ajuntament 

de Llívia, on es mostrava preocupat per haver “visto en 

los periódicos una noticia de un accidente ocurrido en esa y 

a consecuencia del cual hay varios heridos, dice el periódico”. 
Llívia poblava en aquells dies els diaris d’arreu del país, 
des de La Voz de Madrid fins a El Noticiero Universal 
de Barcelona, passant per multitud de diaris d’àmbit 
nacional, regional o local.

L’accident de Llívia havia tingut lloc quatre dies 
abans, la tarda del diumenge dia 29 d’abril, dia de les 
eleccions a Diputats a Corts. La jornada electoral a la 
vila del “enclave” va començar amb total normalitat, 
conformant la «Mesa electoral» “el señor don José de 

Salsas Santigosa Presidente, y los señores D. Manuel Palau 

Barnola y D. Francisco Arró Cot”. Al districte electoral 
de Puigcerdà la lluita electoral s’entaula entre Eusebi 

Bertrand Serra, regionalista, diputat pel mateix 
districte des de feia gairebé setze anys, i Joan Dagas 

Puigbó, reformista, advocat, fill de Ripoll, del mateix 
districte, “quien luchaba por segunda vez frente al candidato 

regionalista”.
La campanya electoral havia estat força moguda, 

el dia abans de les eleccions, havien estat detinguts 
a Ripoll “14 individuos de malos antecedentes, a los que 

les fueron ocupadas armas y municiones, declarando en 

el atestado de la guardia civil que venían a sueldo por el 

candidato regionalista don Eusebio Bertrand”. En el mateix 
sentit, però en favor del candidat Dagas, “més de cent 

guàrdies civils, bastants d’ells vinguts de Madrid, es posaren 

a disposició d’aquell candidat i dels delegats nomenats pel 

governador” civil de Girona. Amenaces, compra de 
vots, coaccions de tota mena estaven a l’ordre del dia. 
Uns i altres defensaven la puresa del sufragi, com 
el candidat regionalista què va oferir “veinticinco mil 

duros por mil quinientos votos”, en una lluita aferrissada 
com poques s’havien vist en aquell districte. A Llívia 
la major part dels seus veïns es van mostrar partidaris 
d’en Dagas. Així quan el candidat contrari els va visitar, 
el van obsequiar “amb una forta pitada [xiulada] que 

diuen que fins de Puigcerdà es va sentir”. 
La vila de Llívia, “l’antiga capital de Cerdanya”, situada 

“en un enclau rodejada completament per terres cerdanes 

annexionades a França”, era aleshores una prospera vila 
“agrícola i ramadera, gràcies als aprofitaments de les aigües 

que li permeten regar el 75% del seu terme”. Tot i això, la 

seva activitat principal era la comercial, concentrant 
multitud d’establiments de tota mena “sobretot el negoci 

de begudes, tabac, xocolata, etc.” en funció de les diferencies 
de preus entre els dos països, essent un vertader paradís 
del contraban, així com del turisme estival.

El municipi de Llívia, situat als peus “d’un turó 

on havia estat situat en èpoques anteriors”, es trobava 
conformat per la vila homònima i els petits nuclis 
agregats de Gorguja i Sareja [Cereja]. A finals de l’any 
1920, el municipi reunia 877 habitants de fet i 875 de 
dret. La vila estrictament parlant, reunia 787 habitants 
de fet i 789 de dret, repartits en 174 cases habitades.

Les eleccions a Llívia van celebrar-se “en el colegio 

establecido en la escuela de niñas, edificio inaugurado el año 

último”, entre les vuit del matí i les quatre de la tarda 
del diumenge, 29 d’abril de l’any 1923, estaven cridats 
a les urnes 208 lliviencs (homes, majors de 25 anys). 
Al llarg de la jornada, 173 d’ells van emetre el vot (un 
83’20% del cens), essent els darrers els membres de la 
mesa. A les quatre en punt de la tarda les portes del 
col·legi van tancar i va començar el recompte de vots. 
El local lluïa ple de gom a gom esperant confirmar 
la victòria d’un i altre candidat. Vot a vot s’anaven 
anotant els sufragis obtinguts en dues llistes separades, 
certificant la victòria del reformista Dagas per 129 
vots, enfront dels 43 del regionalista Bertrand.

Finalitzat l’escrutini, es va entaular una acalorada 
discussió “discutiéndose la validez de una papeleta dentro 

del más elevado espíritu de ciudadanía” apropant-se un 
gran número d’electors a la taula on es practicava el 
recompte. Quan de sobte “hundióse el piso del colegio y se 

produjo la desgracia […] rotas las tablas del piso por haber 

cedido la viga central fueron resbalando al piso inferior los 

concurrentes al acto”. El pànic fou indescriptible, però 
momentani, “los vecinos, los ilesos y los menos lesionados 

prestaron el debido auxilio a los accidentados rivalizando 

todos en los trabajos de salvamento y rápidamente los 

heridos fueron evacuados del local siendo conducidos a sus 

respectivos domicilios”.
En poc més de deu minuts es va conèixer la notícia 

a Puigcerdà, acudint les autoritats civils, judicials i 
sobretot, “los médicos de la localidad, de esta y poblaciones 

francesas para prestar los auxilios a los heridos”. Els cerdans, 
d’un i altre cantó de la frontera, “perdieron interés [por] 

Ara fa cent anys, la solidaritat traspassa fronteres a la 
vila de Llívia (Maig, 1923)
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
DANIEL FITÉ ERILL · Historiador. Graduat en Història (UB) i estudiant del Grau en Dret (UOC)

Finalitzat l’escrutini, es va entaular una 
acalorada discussió i un gran nombre 
d’electors es van apropar a la taula on es feia 
el recompte. De sobte, el pis del col·legi es 
va enfondrar i unes quantes persones van 
resultar ferides
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Vista general de la vila de Llívia als anys vint del segle passat. En primer terme, l’Església de la Mare de Déu dels Àngels de Llívia, des d’on s’estenia 
la vila al llarg del carrer del Raval envers Estavar. Al fons, els contraforts del Puigpedrós i la Tossa Plana de Lles. Arxiu familiar de Cal Serni de Cabó. 
TC_420/2023.

la lucha electoral y los resultados que se recibían de los 

escrutinios y todo el mundo preocupóse de la suerte que 

pudieran haber corrido los vecinos del Enclave”. En total es 
van comptabilitzar “cuarenta heridos i lesionados [con] 
magullamiento y heridas leves”, entre ells es trobaven 
gairebé totes “las autoridades locales y funcionarios” i una 
bona representació dels veïns de la vila. Els ferits més 
greus varen ésser “D. Francisco Casamitjana, que sufrió la 

fractura del pie derecho; D. Salvador Pareras, fractura de la 

pierna derecha; D. Isidoro Maranges, fractura de un brazo y 

una pierna, y D. Félix Casanovas y D. Luis Imbern, sufren 

fracturas de costillas, siendo el estado de todos ellos bueno, 

dentro la gravedad de las heridas”.
Una vegada es va estendre la notícia una vertade-

ra allau de solidaritat va començar a arribar al lloc 
de la tragèdia. L’Ajuntament de Llívia davant d’aquells 
oferiments va decidir obrir “una suscripción pública para 

remediar lo económicamente remediable de la desgracia”. A 
finals del mes de maig de l’any 1923, ara fa cent anys, la 
subscripció va assolir les 1.700 pessetes, però en el mes 
següent es va arribar a les 2.330 pessetes, una veritable 
fortuna en aquella època. Els veïns de la “villa del Encla-

ve” van respondre d’altra banda a la crida de les autori-
tats locals “el esfuerzo que a cada uno era dable realizar”. 
L’ajuda va servir per a sufragar les despesses derivades 
de l’atenció médica dels ferits, alleugerint el seu dolor, 
així com per reparar el local afectat, “en las condiciones 

mejores de seguridad” col·locant una nova biga mestra. 
La solidaritat va vindre d’arreu del país, des-

bordant ben aviat la Cerdanya. En Joan Dagas i la seva 
esposa Àngela Grau, des de Madrid, van fer-hi una més 
que rellevant aportació. Així com en “José Ferré Dome-

nech, Capellán Real de Toledo” i el seu germà Lluís “Bene-

ficiado de la Catedral de Toledo”, enviant les seves apor-
tacions “por giro postal […] á la Administración de Correos 

de Puigcerdá”. Van ésser desenes les persones que van 
col·laborar-hi posant el seu granet de sorra en funció 
de les seves possibilitats a fi d’ajudar als damnificats de 
l’esfondrament. 

En les setmanes següents, mentre els ferits guarda-
ven repòs i culminaven les obres de fusteria al local de 
la «Escuela de niñas» de Llívia, on la tieta d’en Sebastià 
Fornells ben aviat donaria classes, el temps tornava a 

fer de les seves. El diumenge, dia 27 de maig de l’any 
1923, una nevada històrica sorprenia a tots els veïns de 
la Cerdanya colgant amb un mantell blanc els sembrats 
ja crescuts, “ningú no esperava que a últims de maig pogués 

produir-se un canvi tan sobtat de temperatura”. No obstant, 
pocs dies després la primavera tornava a renèixer més 
forta sota d’aquell mantell blanc, “esplendida, florida, 

sonriente, con sus alegres brisas, sus harmonias y sus per-

fumes”, com ho feien els llíviencs superant units, amb 
els seus veïns cerdans, d’un i altre cantó de la frontera, 
aquella accidentada jornada electoral.
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Marc Casabosch forma part 

de l’equip tècnic del Col·lectiu 

Eixarcolant. Divulgador, na-

turalista apassionat, autor de 

nombrosos llibres al voltant de 

l’agroecologia, l’etnobotànica i la 

micologia. El 16 d’abril va fer el 

taller de “Plantes silvestres co-

mestibles, sortida etnobotànica i 

cuina”. Ho va fer en el marc del 

cicle ‘Tastet d’Oficis’ que impulsa 

la Fundació Planes Corts a Esta-

mariu.

Fa més de quinze anys vas deci-

dir començar una vida nova i vas 

deixar la ciutat de Barcelona per 

anar a viure al Solsonès. Com va 

anar això?

És senzill. S’explica per la recerca 
d’una vida millor, més digna, més 
plena, més naturalitzada, més cohe-
rent amb els meus valors i les meves 
experiències de vida. T’ho podria en-
galanar molt, però en essència ja veus 
que la decisió és parcialment egoista, 
des d’un punt de vista íntim. També 
romàntica, per l’activisme de voler 
fer reviure un desert demogràfic i el 
ruralisme que em posseeix. Trobar 
un lloc agradable on alentir el pas i 
el batec. De gran voldria ser com les 
padrines a muntanya, persones sàvi-
es, tendres, resilients. El somriure, la 
senzillesa, les arrels, la cuina, les cu-
res de la llar i de l’entorn proper. Què 
més volem? Malauradament, no crec 
que sàpiga arribar on van arribar elles 
sense ni tan sols qüestionar-s’ho, però 
com a mínim gaudeixo amb l’intent 
d’atansar-m’hi. 

Què fas a Castellar de la Ribera? 

A casa intentem no perdre el fil d’allò 
important. El que et deia de la padrina. 
A estones, costa. Quan érem la Vanesa 
i jo, el romanticisme de la vida a pagès 
el sosteníem amb més dignitat. Però 
en plena etapa de criança, sorgeixen 

dubtes inevitables, necessitats que ge-
neren contradiccions profundes. Ara 
bé, per damunt de tot, quan cau el sol, 
surts a fora i respires, prens conscièn-
cia. Del silenci i la quietud neixen els 
millors aprenentatges. Quina societat 
somiem? Des d’on podem aportar va-
lor? Des que vivim aquí, en un muni-
cipi de cent i escaig habitants escam-
pats en seixanta quilòmetres quadrats, 
la població ha perdut una cinquante-
na de persones. Allò que diem, com a 
societat, ara per ara no es correspon 
amb allò que fem. I el retorn a la terra, 
en un sentit físic i espiritual, crec que 
és una de les poques possibilitats hu-
manes que ens queden per explorar el 
camí d’una existència bonica i sensata. 
Més enllà d’això, i d’oferir el regal del 
joc lliure i salvatge, lluny del soroll, 
als nostres fills, em defineix prou bé 
la biodiversitat. Detesto les etiquetes, 
només limiten. Escric, cuino, cultivo, 
dinamitzo, t’escolto, m’escolto, parlo, 
dubto, penso, ensenyo, aprenc, desa-
prenc; no ho sé, suposo que em dedi-
co a cercar les claus d’una bona vida, 
d’una vida conscient. I faig tot el pos-
sible per compartir-les.  

Un dels darrers llibres que has 

publicat és Cultivant la vida, que 

és molt més que una guia pràcti-

ca per cultivar amb èxit un hort 

amb mirada agroecològica…

Exacte. En aquest cas vaig fer ser-
vir el pretext d’un llibre pràctic per 
aprendre a tenir cura d’un hort per 
tal d’aprofundir en allò veritablement 
significatiu, que és l’experiència, la 
vivència que ens genera el fet de cul-
tivar. La pagesia, o la jardineria, prac-
ticades amb consciència, ens apropen 
a la lucidesa. I això és tant o més inte-
ressant que el tomàquet del teu hort 
que t’acabes menjant. Hi vaig incloure 
un subtítol força revelador: 365 dies a 

l’hort que ho canviaran tot. Aquest és el 
rerefons. Els processos, el cicle anual, 
el fred fèrtil de gener, l’espera pacient 
entre sembres i collites, la reconnexió 
amb la temporalitat i la cuina d’apro-
fitament, l’adaptació a la intempèrie, 
els silencis, el tresor de llavors, les 
gallines i les mans brutes. En el mo-
ment actual, tal com anem de desbo-
cats i despistats, el més revolucionari 
i transformador són fets aparentment 
menuts. Aturar-te. Contemplar. O 
cultivar un hort. De vegades cal fer 
tres passes enrere per poder fer-ne 
una endavant.

Pertanys al Col·lectiu Eixarcolant. 

Quina és la seva finalitat?

L’objectiu general d’Eixarcolant és 
fomentar un model de producció, 
distribució, consum d’aliments i des-
envolupament socioeconòmic, més 
sostenible, ètic i just, emprant com a 

Marc Casabosch: “Les plantes oblidades han de ser 
una part fonamental de la nostra cultura alimentària”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Castellar de la Ribera

Foto: Feliu Sirvent



1313ENTREVISTA

eina la recuperació de les espècies silvestres comestibles i 
les varietats agrícoles tradicionals. Ens basem en el volun-
tariat, el no afany de lucre i l’economia social i solidària. I 
sempre diem que ens apassiona fer coses, però encara ens 
agrada més fer que passin coses. Creiem que corren temps 
d’enxarxar-nos, de sumar esforços i de teixir aliances es-
tratègiques. I això és el que ens impulsa, tant a l’equip tèc-
nic, com a la junta i als socis i sòcies de l’entitat.

També heu creat i manteniu un banc de llavors amb 

més d’un centenar de vegetals silvestres i moltes va-

rietats d’horta tradicionals…

La recuperació de llavors i esqueixos del que nosaltres en 
diem plantes oblidades, fruit de les prospeccions etnobo-
tàniques que duem a terme, és vital per tancar el cercle 
virtuós de la sobirania alimentària. L’objectiu, tant del 
banc com de l’arborètum, és posar a l’abast de tothom lla-
vors d’espècies silvestres comestibles, varietats agrícoles 
tradicionals i plantes ornamentals tradicionals, per tal que 
tornin a ser cultivades, consumides i comercialitzades. Un 
hort o un jardí amb silvestres delicioses com els colitxos o 
les ortigues, flors com les clavellines de pom o les violeres, 
i hortalisses com l’alficós o el porro de l’Etern, esdevé un 
verger d’alt valor socioeconòmic i ambiental.

Cap a on hauria de caminar el model agroalimentari?

Precisament les llavors i els esqueixos que fem reviure ens 
han d’apropar a un sistema alimentari veritablement sos-
tenible i amb capacitat de donar resposta a tots els rep-
tes ambientals i socials que belluguen, inquiets, damunt 

la taula. Un model que garanteixi l’accés universal a una 
alimentació saludable, basat en la proximitat, l’honestedat 
i la qualitat, que dignifiqui la bona feina d’agricultores i 
agricultors i que tingui cura i fomenti un paisatge mosaic, 
ric i biodivers. Hem de ser conscients que la vida és cíclica 
i està feta de moments. La calma i els temporals se succeei-
xen. Els períodes assolellats de bonança i les pedregades. I 
cal abraçar-ho tot. Venim d’un temps en què bona part de 
la pagesia es va sentir atreta per les promeses de l’agrora-
maderia industrial, i és ben lògic si ho situem en context. 
Crec que ens cal centrar-nos en tot allò que ens uneix, i 
mantenir viva la memòria de la petita pagesia que durant 
anys i panys ha preservat un patrimoni de valor incalcu-
lable. Si som capaços de no jutjar i agrair tot el que ens 
ha permès arribar fins aquí, siguin llums o siguin ombres, 
podrem bastir una bona agroramaderia que ens tregui de 
l’atzucac actual.     

Defenseu allò que moltes persones en diuen males 

herbes…

Sí, tot i que convé recordar que les males herbes no existei-
xen. Es tracta de plantes silvestres, espontànies, en tot cas 
inoportunes quan cultivem altres vegetals i es genera una 
competència pels recursos disponibles. Alhora, són vege-
tals exemplars des d’una mirada ecosistèmica. Forts, adap-
tats a tota mena d’inclemències, pioners. De fet, les plantes 
espontànies es defensen soles. Nosaltres, essencialment, 
les reivindiquem i tre-
ballem per donar-los la 
importància que tenen.

Podeu llegir l’entrevista sencera a
www.viurealspirineus.cat
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La campanya en xifres 
i el calendari electoral
El dimecres 26 d’abril es van publicar al Butlletí Oficial de la Província (BOP) de Lleida 
i al Butlletí Oficial de la Província  (BOP) de Girona  les  llistes provisionals  per a les 
eleccions municipals del proper 28 de maig. Les llistes es van proclamar l’1 de maig i la 
campanya electoral arrencarà el 12 de maig a mitjanit i s’allargarà fins al dia 26.

ERC el partit amb més llistes al Pirineu
Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) és el partit amb més representació a la ve-

gueria de l’Alt Pirineu i Aran, en concret ha registrat 63 llistes electorals en municipis 
pirinencs, incloses les d’Aran Amassa (4). La segona posició és per a Junts amb 59 llistes 
presentades i el PSC i les seves llistes associades ocupen la tercera posició amb 49 llistes 
electorals, incloses les d’Unitat d’Aran (7).

La campanya electoral

12 a 26 de maig: és la campanya electoral pròpiament dita. A les 0.00 h del divendres 12 
de maig arrencarà la campanya electoral, que s’allargarà fins a la mitjanit del divendres 26 
de maig, abans de la jornada de reflexió.
23 de maig: a partir d’aquesta data, no es podran publicar ni difondre sondejos electorals 
per cap mitjà de comunicació. La prohibició comença, per llei, cinc dies abans de la jor-
nada electoral.
27 de maig: jornada de reflexió.

Els resultats

28 de maig: el dia de les votacions, els col·legis electorals estan oberts des de les 9 h fins 
a les 20 h.
31 de maig: escrutini general (és el tercer dia següent a les votacions, a les juntes electo-
rals de zona).
Després de resoldre reclamacions o recursos que puguin sorgir, els resultats oficials es 
publiquen al BOE fins a 40 dies després de la proclamació dels electes.

La constitució dels nous ajuntaments
17 de juny: és el dia que els electes es converteixen en regidors i regidores i trien el nou 
alcalde o alcaldessa.

Consells Comarcals i diputacions
Després serà el torn dels Consells Comarcals i les diputacions de Girona i de Lleida, en 
què el repartiment d’escons depèn dels resultats de les eleccions municipals.

Conselh Generau d’Aran
El Govern va aprovar, el passat 28 de març, el decret de convocatòria d’eleccions al Con-
sell General d’Aran, que se celebraran el 28 de maig, coincidint amb les eleccions muni-
cipals. El nombre de consellers o conselleres que s’escolliran per cada terçó és el següent: 
Pujòlo, dos membres; Arties e Garòs, dos membres; Castièro, quatre membres; Marcato-
sa i Lairissa, un membre cadascun i Quate Lòcs, tres membres.

El Conselh Generau d’Aran es constitueix en sessió pública a la seva seu el primer dia 
laborable després dels quinze dies naturals següents a l’endemà de l’acte de proclamació 
dels membres electes.

28M
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Li va tocar ser l’alcalde durant la 

pandèmia de la Covid. Com recorda 

aquells dies?

Van ser dies molt difícils per a tothom, 
però des de les administracions teníem 
una responsabilitat afegida i no podí-
em fallar. Tenia clar que com a alcalde 
i com a metge havia de fer tot el possi-
ble per tal de protegir al màxim a tota 
la població i especialment a les persones 
més vulnerables. Vaig assumir la res-
ponsabilitat i vaig intentar vetllar en tot 
moment per la nostra gent. Vaig decidir 
explicar cada dia el que passava amb els 
informes diaris a les xarxes socials, com 
estaven les coses a la ciutat i al país, les 
mesures calia prendre a cada moment i 
sobretot perquè calia prendre-les. Espe-
rem que allò no torni a passar mai més 
perquè va ser molt dur.

Quin balanç féu del mandat que 

acaba?  

A banda de la pandèmia que va con-
dicionar els dos primers anys, des de 
l’ajuntament hem consolidat projectes 
que són estratègics per al present i per 
al futur de la ciutat com, entre d’altres, 
els estudis d’INEFC, el nou Hospital 
Comarcal de l’Alt Urgell i el CAP. Són 
projectes que canviaran (ja l’estan can-
viant) la Seu d’Urgell.

El govern de coalició ha funcionat?

Sí. El govern de coalició ens ha permès 
tenir l’estabilitat necessària per gover-
nar i sobretot aprovar pressupostos 
cada any, i això és molt important. Ens 
ha permès aconseguir subvencions im-
portants i aprofitar totes les oportuni-
tats d’obres i projectes per a la ciutat.

Parlem de la INEFC. Com està el 

nou edifici de la universitat?

L’arribada de la INEFC és una de les 
grans fites que hem aconseguit. Es-
portivament i formativament funciona 
molt bé i atrau l’interès de molts estu-

diants d’arreu. Fa poc es va fer la jor-
nada de portes obertes pel proper curs 
en la qual van participar més de 150 
persones. Per part nostra, des de l’ajun-
tament ja tenim la inversió necessària 
per fer l’edifici nou (entre la Diputació, 
el Govern i un préstec que demanarà 
l’ajuntament) i s’està redactant el pro-
jecte constructiu que es licitarà abans 
d’acabar l’any. La Seu ha esdevingut 
una ciutat universitària i l’experièn-
cia que han viscut anteriorment altres 
ciutats universitàries ens assegura que 
aquest fet marcarà el futur desenvolu-
pament i creixement de la Seu i de tot 
l’entorn. Totes les ciutats universitàries 
han tingut un abans i un després.

Un tema que preocupa molta gent 

és la sanitat. Què han fet i què tenen 

previst fer per millorar la sanitat? 

Com a metge, això em toca de primera 
mà. Durant la pandèmia vam demos-
trar que tenim uns bons serveis sani-
taris, i és va fer una excel·lent gestió, 
però és veritat que sempre hi ha coses 
a millorar i hem de treballar molt per 
tenir uns serveis de sanitat molt millors 
que els que ara tenim. En aquest sen-
tit, hi ha molta feina feta i molta encara 
per fer: la construcció del nou CAP que 
vam estrenar l’any passat, i el projecte 
del nou Hospital que està previst que 
es liciti a la tardor i que quan estigui 
acabat (l’any 2027) ans ajudarà a millo-
rar en comoditat tant dels usuaris com 
dels professionals de la sanitat. Igual-
ment, és molt important, fonamental, 
desenvolupar el Conveni Sanitari amb 
Andorra que ja han signat els governs 
andorrà i espanyol. A més, hem acon-
seguit l’heliport nocturn, la base dels 
GRAE a l’aeroport amb personal mèdic 
i el consultori de Castellciutat...

La llista d’actuacions i inversions en 

sanitat és força llarga…

I tant! Una de les nostres prioritats és 

millorar el servei i l’atenció a la gent 
gran i per això primer volem potenciar 
l’atenció domiciliària (la gent vol estar 
a casa seva, si té les condicions neces-
sàries), en segon lloc farem pisos amb 
serveis a l’Horta del Valira i, en tercer 
lloc, volem fer noves places de residèn-
cia públiques, ara només en tenim 14 i 
n’hem de tenir moltes més.

I l’economia? 

Des de l’ajuntament treballem per 
atraure noves empreses a la ciutat i per 
ajudar a les que ja tenim. Els empresaris 
locals fa anys que demanen més terreny 
industrial i aquest terreny l’aconsegui-
rem urbanitzant la zona del Càmping 
Valira. Tindrem més terreny industri-
al, amb un nou espai logístic. Al mateix 
temps, aquest estiu instal·larem el hub 
tecnològic Pirineu Tech Mountain al 
CETAP amb la idea de, més endavant, 
traslladar-lo a la Ciutadella de Castell-
ciutat. En definitiva, el que volem és 
crear noves oportunitats per a la gent 
jove, per tal que si marxen a estudiar a 
fora després puguin tornar a treballar 
a la Seu, i si poden estudiar aquí sense 
marxar fora encara millor. 

Sou optimista amb el futur de la 

Seu?

Soc realista. La Seu té un potencial 
enorme. Tenim un centre històric únic 
en el qual hi abocarem molts recursos 
en els propers anys perquè esdevin-
gui un motor econòmic de la ciutat, 
aprofitant també la candidatura de la 
Catedral com a Patrimoni Universal 
de la UNESCO. Millorarem la conne-
xió amb els barris i aconseguirem ser 
la capital catalana de l’esport a l’aire 
lliure. I el desenvolupament de la zona 
universitària (ja iniciat amb la INEFC i 
altres estudis que arribaran) ens ajudarà 
a tenir una ciutat equilibrada i dinàmica 
econòmicament, socialment i cultural-
ment. Anem pel bon camí.

Jordi Fàbrega: “La Seu d’Urgell ha esdevin-
gut una ciutat universitària i això marcarà el 
nostre futur”

Jordi Fàbrega i Sabaté (1972) és metge pediatra de Pediatria dels Pirineus a la Seu 

d’Urgell. L’any 2019 va fer el pas de presentar-se com a cap de llista de JuntsXLa-

Seu i, després de pactar amb ERC, va ser alcalde de la Seu d’Urgell durant dos 

anys i tres mesos. Actualment, és vicealcalde i diputat al Parlament de Catalunya.
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Com valora aquesta legislatura?

Només començar la legislatura va 
arribar la Covid i després la guerra 
d’Ucraïna i la pujada de preus. La 
conjuntura ha estat complexa, però 
s’ha fet molta feina i hem assentat 
les bases del que serà la Seu del futur 
amb el nou CAP, els estudis univer-
sitaris d’INEFC, el futur Hospital, 
etc. Hem tingut molts reptes però 
faig un balanç positiu de la gestió de 
govern que hem fet. Estic orgullós 
de la feina feta.

El govern de coalició amb Junts 

ha funcionat?

Crec que s’ha fet bona feina. Evi-
dentment, hem tingut les nostres 
diferències però sempre hem sabut 
posar els interessos col·lectius al 
capdavant dels interessos de cada 
partit o de cada grup. Hem sabut 
pensar en la ciutat i el resultat es 
veu en l’obra feta i en l’obra que està 
iniciada i que s’acabarà durant els 
anys vinents. 

Quines propostes féu per a la 

propera legislatura?

Aquests quatre anys hem començat 
una feina de llarg recorregut que 
volem continuar. Entre les nostres 
prioritats hi ha millorar el centre 
històric de la ciutat, millorar els ser-
veis a la gent gran i aconseguir més 
oportunitats per als joves.

Què proposen per als joves?

Farem més habitatge social i habi-
tatge assequible per als joves de la 
Seu. Ens fa molta falta. A més, amb 
l’arribada de la INEFC els joves se-
ran més protagonistes de la ciutat 
i s’obriran noves oportunitats la-
borals per a ells, oportunitats que 
les hem d’acompanyar i impulsar. 
Juntament amb els estudis univer-

sitaris, treballem per potenciar la 
formació en oficis, les empreses 
necessiten mà d’obra i necessiten 
especialistes joves que s’han de for-
mar. Aquesta formació és molt ne-
cessària.

I per a la gent gran?

Hem aconseguit tres milions d’eu-
ros que destinarem a fer pisos de 
serveis per a la gent gran i hem fet 
importants millores sanitàries (com 
el nou CAP o el consultori de Cas-
tellciutat) que hem de continuar. El 
benestar de la gent gran és el benes-
tar de tots.

Quines inversions volen fer en 

els mesos que venen?

Volem millorar alguns espais de la 
via pública com, per exemple, la re-
forma dels antics Jutjats que volem 
convertir en un espai educatiu per 
a l’Escola d’Adults i per als alum-
nes del Pla de Transició al Treball. 
Aquesta inversió serà molt positiva 
per al centre històric. Hem de fer 
que el carrer Canonges sigui un es-
pai multiesdeveniment en el que hi 
visqui més gent: té una bellesa i una 
singularitat especial. Hi invertirem. 
D’altra banda, farem el nou cen-
tre universitari de la INEFC, així 
com un nou ascensor a l’escola Al-
bert Vives i millores a l’escola Pau 
Claris. A Castellciutat arreglarem 
carrers, farem un parc infantil i re-
cuperarem la Ciutadella. Donarem 
suport a l’Hospital de Salut Mental 
que farà el Bisbat i estarem al costat 
de les inversions privades que bene-
ficïin la ciutat. 

Aquest cap de setmana viatgeu 

a Budapest per assistir a la ce-

rimònia d’anunci de la seu dels 

Campionats del Món de Pira-

güisme 2027 a la qual aspiren en 

una candidatura conjunta Sort i 

la Seu d’Urgell. Fins a quin punt 

l’esport és important per a la Seu 

d’Urgell?

La Seu és una ciutat que viu per 
l’esport. Hi ha moltíssims clubs i as-
sociacions esportives, tots fan una 
feina excel·lent i contribueixen a fer 
de la nostra ciutat una gran capital 
esportiva. Tenim un entorn natural 
privilegiat amb un equipament ex-
cepcional com és el Parc del Segre, 
una historia plena d’èxits esportius, 
i un gran nombre d’instal·lacions 
esportives que continuarem millo-
rant. L’esport ha esdevingut una 
marca de la ciutat, i també un motor 
econòmic.

Com veieu la Seu?

La Seu d’Urgell és una ciutat amb 
una història excepcional i un en-
torn únic. Té un teixit social molt 
ric, amb un gran associacionisme i 
entitats de tota mena (esportives, 
culturals, econòmiques, solidàries, 
etc.) que hem de cuidar entre tots. 
Però si volem viure a la Seu la gent 
ens hi hem de poder guanyar la vida 
i per això des de l’ajuntament hem 
d’estar al costat de les empreses que 
creen riquesa i treball. Hem de cui-
dar especialment l’empresa i el co-
merç de la ciutat.

Francesc Viaplana: “Entre les nostres priori-
tats hi ha millorar els serveis a la gent gran i 
aconseguir més oportunitats per als joves”
Francesc Viaplana i Manresa (1981) és enginyer tècnic forestal, ha estat diputat 

al Parlament per Esquerra Republicana (ERC) i actualment és alcalde de la Seu 

d’Urgell en un govern de coalició entre JuntsxLaSeu i Esquerra. Parlem amb ell 

minuts abans d’agafar un avió cap a Budapest on la Federació Internacional de 

Canoa havia d’anunciar la seu dels Campionats del Món de Piragüisme 2027. 

L’anunci es va fer l’endemà i Sort i la Seu d’Urgell van ser escollides les seus dels 

campionats. Un èxit esportiu sense precedents al Pirineu.
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Expliqueu que la gent us diu que 

la Seu d’Urgell està parada. Quines 

mesures plantegeu per revertir 

aquesta situació?

En tot aquest temps fent porta a porta 
i escoltant a la gent, ens ha quedat clar 
que la primera preocupació de tothom 
és que la Seu està parada i que cal pren-
dre iniciatives per revertir la situació, 
per això la nostra prioritat és la reacti-
vació econòmica. La ciutat ha de lluir i 
ser més atractiva per incentivar la in-
versió i el consum. Per aconseguir-ho 
aplicarem diverses mesures, com ara 
un pla de neteja dels carrers i places, i 
un bon manteniment de la via públi-
ca, posar en valor el Centre Històric i 
una renovació dels carrers de l’eixam-
ple per millorar la imatge de la ciutat. 
Facilitarem també els tràmits admi-
nistratius als inversors i emprenedors 
per fomentar la creació de noves em-
preses i llocs de treball, potenciarem el 
comerç i les fires al centre per atraure 
més visitants i dinamitzar així l’econo-
mia local i replantejarem la zona blava. 
Impulsarem la creació del nou polígon 
industrial. Proposem una gestió muni-
cipal eficaç, que resolgui ràpid, escolti i 
amb menys burocràcia, perquè l’Ajun-
tament sigui un aliat i no un obstacle. 
La Seu ha de tornar a lluir per atreure 
nous emprenedors i més visitants.

L’Hospital nou és una promesa per 

d’aquí uns anys. De moment, què 

plantegeu per millorar l’assistència 

sanitària ara mateix?

La construcció del nou hospital és una 
promesa que considerem imprescindi-
ble, i lluitarem perquè es compleixi en 
el menor temps possible. Hem de dir, 
però, que és una llàstima el temps per-
dut per l’equip de govern perquè po-
dria estar en construcció i acabat abans 
de final d’any, però males decisions han 
portat a aquesta situació que també fa-
ran que es desenvolupin dos nous cen-

tres comercials a les afores. Més enllà 
de la construcció del nou hospital, hem 
de seguir treballant per millorar l’assis-
tència sanitària. Per això, hem d’asse-
gurar els metges i especialistes neces-
saris per atendre a la nostra gent, hem 
d’augmentar la freqüència de les visites 
d’especialistes per millorar les llistes 
d’espera i, com reclamem des de fa 
molts anys, hem d’establir un conveni 
per permetre que l’Hospital d’Andorra 
sigui el referent de l’Hospital de la Seu 
i estalviar així costosos desplaçaments 
a Lleida. També donarem suport al 
centre de Salut mental que promou el 
Bisbat amb la Fundació Benito Menni 
al seminari.

Quines prioritats teniu si sou esco-

llit alcalde?

Les nostres prioritats són molt clares 
per a la Seu i Castellciutat. El primer 
objectiu ha de ser la reactivació eco-
nòmica, com ja hem explicat anteri-
orment.Una altra prioritat és l’espai 
públic, llargament abandonat. Cal fer 
una neteja intensiva i manteniment, 
augmentar seguretat ciutadana i una 
renovació de la via pública. La residèn-
cia de la gent gran, del qual encarrega-
rem immediatament el projecte amb 
pisos assistits i serveis de dia, i el nou 
hospital també seran prioritats absolu-
tes. A part d’aquestes actuacions també 
caldrà posar molt èmfasi en temes de 
promoció d’habitatge de lloguer asse-
quible, joventut i d’altres temes cabdals 
que no s’han abordat durant aquesta 
legislatura.

L’habitatge és un problema, no hi 

ha suficient oferta, fet que provoca 

augment dels preus. Què proposeu 

per mitigar aquest problema?

Considerem que l’accés a l’habitatge és 
un dret fonamental per a tothom, i per 
això hem de portar endavant diverses 
mesures per mitigar aquest problema. I 

serem molt ambiciosos en aquest tema. 
Durant els 20 anys govern de Progrés 
es van oferir més de 300 habitatges 
públics a preus assequibles, per què no 
podem tornar a fer-ho? Per això, ens 
comprometem a crear un parc d’ha-
bitatge públic, amb l’objectiu de posar 
a disposició 100 nous habitatges de 
promoció pública pels propers 4 anys, 
incloent els més de 60 habitatges de 
propietat de la SAREB, bancs o fons 
d’inversió. També caldrà treballar per 
oferir habitatge assequible per als joves 
que necessiten una empenta per poder 
començar a gaudir de la seva indepen-
dència. Hem de fer de la Seu una ciutat 
on els joves tinguin oportunitats labo-
rals i poder desenvolupar la seva vida.

Com veieu les relacions de la Seu 

amb Andorra?

Considerem que les relacions de la Seu 
amb Andorra són fonamentals per al 
nostre desenvolupament econòmic i 
social. Andorra és un país veí i amic 
amb el qual hi tenim relacions histò-
riques des de segles i avui compartim 
molts interessos que ben gestionats ens 
poden beneficiar mútuament. Per això, 
hem d’establir una estreta col·laboració 
amb el Govern d’Andorra per a la cre-
ació d’una Àrea Econòmica Especial 
Andorra-Pirineus, que permeti la crea-
ció de noves oportunitats de negoci i la 
millora de la competitivitat de les em-
preses de la zona. Així mateix, conside-
rem que és important defensar els drets 
dels treballadors fronterers i millorar la 
seva assistència sanitària, així com dur 
a terme una millora substancial en el 
transport públic entre la Seu i Andor-
ra. En resum, creiem que les relacions 
amb Andorra són clau per al futur de la 
Seu i la comarca, i per això proposem 
establir una estreta col·laboració amb 
el Govern d’Andorra per a la creació 
d’un futur més pròsper i sostenible per 
a tots.

Joan Barrera: “La primera preocupació de la 
gent és que la Seu està parada i cal prendre 
iniciatives per revertir aquesta situació”
Joan Barrera i Aranda (1983). És enginyer geòleg, màster en Prevenció de Riscos 

Laborals i màster en Administració i direcció d’empreses. És la primera vegada 

que es presenta com a cap de llista i aquests darrers quatre anys ha estat regidor 

per CompromísXLa Seu, el partit més votat a les darreres eleccions municipals.
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Els veïns i veïnes de tres municipis de la Cerdanya, 
un del Pallars Sobirà i un altre de la Vall d’Aran 
no tindran alternatives a l’hora de votar a les prò-

ximes eleccions municipals ja que només s’hi presenta 
una candidatura. Es tracta de Ger, Montellà i Martinet, 
Lles de Cerdanya, Lla-
dorre i Canejan. 

A Ger, l’històric  Al-

fons Casamajó  repeti-
rà a l’alcaldia per Junts. 
En els anteriors comicis 
locals van presentar-se 
dues candidatures: la de 
JxCat-JUNTS encapçala-
da per Casamajó, que va 
aconseguir la majoria ab-
soluta amb cinc regidors, 
i una altra vinculada a 
ERC i liderada per Josep 

Ester, que va obtenir dos 
representants al plenari 
municipal. Casamajó, al-
calde des de 2007, va ser 
el primer càrrec electe de 
la Cerdanya que es va po-
sicionar públicament al 
costat de Junts i va pre-
sentar candidatura a les primàries del partit per desig-
nar els candidats a les eleccions al Parlament del mes de 
febrer de 2021 per la circumscripció de Girona. 

A Montellà i Martinet, Roser Bombardó serà l’al-
caldessa abans de començar el partit. Ho serà substitu-
int l’històric Josep Castells que va decidir no tornar-se 

a presentar. Castells va entrar a l’Ajuntament de Mon-
tellà i Martinet com a regidor el 1999 i n’ha estat alcalde 
des de l’any 2007, trencant així una hegemonia històri-
ca de CiU, que havia encadenat set mandats consecutius 
des del 1987. Enguany, Josep Castells s’ha jubilat com a 

metge del municipi i el 
17 de juny també ho 
farà com a alcalde. Ro-
ser Bombardó ha estat 
la mà dreta de Castells 
al consistori i actual-
ment és la directora 
general de Polítiques 
de Muntanya del Go-
vern de Catalunya. La 
futura alcaldessa ex-
plica que el seu és un 
equip “molt transver-
sal i plural”, configurat 
per persones indepen-
dents “a qui uneix la 
voluntat de fer feina 
pel municipi”. Aquest 
mes de maig, igual que 
fa quatre anys, la llis-
ta adscrita a Esquerra 
Republicana es torna-

rà a presentar sense competència.
A Lles de Cerdanya, Ester Castilla ocuparà l’alcal-

dia del municipi. Se sabrà que serà l’alcaldessa d’aquest 
ajuntament del Baridà abans d’anar a votar el 28 de 
maig. La llista única que encapçala està adscrita a Acord 
Municipal, la marca electoral d’Esquerra Republicana, 

Cinc municipis pirinencs ja tenen 
alcalde abans d’anar a votar

Foto: Ferran Garcia / ACN

Els municipis de Ger, Montellà i Martinet, Lles de Cerdanya, Lladorre i 
Canejan tindran alcaldia sense enganxar cap cartell
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com també ho va ser la de fa quatre anys, liderada ales-
hores per Daniel Olivera i que ara figura com a segon 
suplent. Ester Castilla és guia i cofundadora de Roca-

viva, el laberint màgic on es poden trobar més de 600 
escultures en pedra de l’artista Kliment Olm. L’acom-
panyen a la candidatura representants dels diferents 
pobles del municipi. El segon lloc l’ocupa  David Pa-

risé, de Viliella, i el segueixen  Marc Duran, mestre, 
ramader i titular d’una casa de turisme rural, de Tra-
vesseres, i Eva Campi, ambientòloga, d’Aransa. Al cin-
què lloc hi figura el bomber Antoni Soler, de Viliella 
i el sisè és per a Juan Carlos Cabrejo, de Travesseres. 
Tanca la llista Carlos Fabra, ramader de Lles.

Pallars Sobirà i Aran 
A Lladorre, al Pallars Sobirà, també se sap que Salva-

dor Tomàs continuarà ocupant l’alcaldia del municipi 
a partir del 28 de maig. La seva és l’única llista electo-
ral que es presenta, ho fa amb el segell d’Esquerra Re-
publicana de Catalunya, però ara fa quatre anys anava 
per JxCat-JUNTS. El municipi de Ladorre el formen 
sis pobles (Lladorre, Boldís Jussà, Boldís Sobirà, Lleret, 
Aineto i Tavascan) i des de les primeres eleccions de-
mocràtiques només ha tingut dos alcaldes, tots dos amb 
un llarg recorregut. L’històric militant i fundador de 
CDC al Pallars, Lluís Colomé, veí de Tavascan, va ser 
alcalde durant 32 anys (1979-2011).  El 2007 va aban-
donar les seves sigles de tota la vida i es va presentar 
per la candidatura Independents per Lladorre-Progrés 
Municipal, vinculada al PSC, i va aconseguir els cinc 
regidors del consistori. Tenia com a contrincants el PP 
i ERC, que no van obtenir representació. El 2005 Sal-
vador Tomàs va prendre el relleu a Colomé al capda-
vant del consistori i després del 28 de maig continuarà 
quatre anys més d’alcalde.

A l’Aran, la candidatura d’Unitat d’Aran no tin-
drà competència a Canejan. La llista que lidera l’alcal-
de Juan Carlos Lastera és l’única que es presenta i té 
assegurada la seva reelecció abans de passar per les ur-
nes. El municipi està format per vuit pobles (Canejan, 
Moron e era Mòla, Porcingles, Eth Pradet, Bordius, 
Campespín, Era Cassenhau i Sant Joan de Toran) i Las-
tera el governa des del 1995. Fa 28 anys n’és l’alcalde i 
en té garantits quatre més.

ERC guanyarà l’alcaldia de Talarn 
Poc abans de tancar l’edició d’aquest número de VIURE 
ALS PIRINEUS es va saber que ERC també guanya-
rà l’alcaldia de Talarn a les municipals del 28 de maig 
al decaure l’única candidatura amb què competia en 
aquest municipi. La llista de Junts no s’ha proclamat al 
no reunir a temps els 7 membres necessaris per com-
pletar-la. Així ho van corroborar fonts dels partits, des-
prés que les juntes electorals de zona proclamessin ahir 
els candidats.

Àlex Garcia revalidarà l’alcaldia de Talarn després 
de guanyar les eleccions fa quatre anys al capdavant 
d’una agrupació d’electors independent. Aquesta ve-
gada lidera una llista d’Acord Municipal (AM), marca 
blanca d’ERC. Amb aquest municipi del Pallars Jussà, 
els republicans té assegurades ja 18 alcaldies a les co-
marques lleidatanes abans dels comicis: en 17 municipis 
més només s’ha presentat una llista d’aquesta formació.
Avui s’espera la publicació de les llistes definitives.

La publicació inicial incloïa més d’un centenar de 
candidatures incompletes, un total de 94. Part d’aques-
tes es van presentar així de forma provisional, a l’espera 
de poder completar-les abans de la proclamació.D’altra 
banda, la junta electoral provincial ha exigit canviar la 
denominació de dos llistes d’ERC, denominades Junts 
per Ivars de Noguera-AM i Junts per Preixens-AM al 
considerar que “poden portar a la confusió dels elec-
tors”. Són llistes els candidats de les quals formaven 
part de la coalició Junts-Impulsem i finalment es van 
passar a ERC.

Tres llistes d’un sol membre a Cabó, que repetirà 

consistori

L’ajuntament de Cabó tornarà a estar governat per les 
tres persones que han estat a càrrec seu els últims qua-
tre anys. Els tres edils es tornen a presentar com a únics 
candidats de tres llistes diferents: Josep Marquès per 
Junts, Xavier Bullich (Compromís, marca blanca del 
PSC) i Ventura Obiols (ERC). 

L’actual alcalde és Marqués, que va ser el més vo-
tat. Aquesta vegada asseguren que encara no saben 
quin criteri seguiran per decidir l’alcaldia. “Esperarem 
a veure els resultats i ens reunirem per concretar”, van 
manifestar Marqués i Bullich.
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Salvador Tomàs fa 18 anys que és alcalde de Lladorre. El 28 de maig es torna a presentar a l’alcaldia amb 

les sigles Independents pel Progrés-Acord Municipal

La llista que encapçales és l’úni-

ca que es presenta a les pròximes 

eleccions. Com t’ho expliques?

A Lladorre hem crescut en població 
i en aquestes eleccions hem passat 
de 5 a 7 regidors. Hem confeccio-
nat una llista molt àmplia i plural 
on hi són representats els diferents 
pobles del municipi. A més hem in-
corporat persones joves que apor-
ten il·lusió i ganes de fer coses. Crec 
que la gent ens veu com una llista 
del poble i no pas d’un partit o altre 
i aquesta deu ser la raó per la qual 
no se n’ha presentat cap més.

Creus que no tenir competència 

pot desmotivar als veïns a l’hora 

d’anar a votar el 28 de maig?

Espero que no hi hagi desmotiva-
ció, al contrari. Anirem casa per 
casa per explicar-nos i motivar els 
veïns. Nosaltres som els primers 
que ens volem sentir secundats.

Què t’ha portat a tornar-te a 

presentar?

M’ha motivat especialment el fet de 
ser beneficiaris de prop 1,5 milions 
d’euros dels Fons Next Generation 
per al projecte ‘Turisme esportiu 
d’alta muntanya 365 dies’. Es tracta 
de desestacionalitzar l’activitat tu-
rística, potenciant altres activitats 
com per exemple el senderisme. 
Desenvolupar aquest projecte com-
porta un esforç gran i he cregut que 
calia continuar a l’ajuntament.

Quina és la principal problemà-

tica que té Lladorre?

La falta d’habitatge és un problema 
important per al municipi. Hem 
crescut en població i ens falta ha-
bitatge per a la gent que vol viure 
aquí tot l’any. Tenim llocs de tre-
ball, però no tenim habitatge.

Digue’m tres actuacions concre-

tes que tens previst realitzar du-

rant el pròxim mandat?

Volem consolidar l’estació de mun-
tanya de Tavascan perquè crea llocs 
de treball i genera activitat econò-

mica. També volem desenvolupar 
el projecte dels fons Next Genera-
tion perquè no només hi hagi turis-
me de temporada. Una tercera ac-
tuació consistirà en adquirir algun 
edifici per rehabilitar-lo i posar-lo 
a lloguer assequible per a habitat-
ge permanent i no turístic. Tenim 
30 persones treballant a l’estació de 
Tavascan i la majoria han d’anar a 
viure a fora.

Salvador Tomàs: “Tenim llocs de treball, però ens falta 
habitatge que permeti viure aquí tot l’any”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Lladorre
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Juan Carlos Lastera fa 28 anys que és alcalde de Canejan. El 28 de maig es torna a presentar amb les sigles 

d’Unitat d’Aran

La llista que encapçales és l’úni-

ca que es presenta a les pròximes 

eleccions. A què es deu? 

Crec que es deu en bona part a què 
fins ara s’han fet les coses ben fe-
tes, però també es deu a l’existència 
d’una mica de desmotivació per part 
de la joventut. Som pobles petits i 
cada vegada es té menys ganes de la 
política. Penso que també hi deu te-
nir a veure que la nostra llista té en 
compte a tothom. Soc una persona 
que no faig mai diferències amb nin-
gú, tothom té el meu bon dia i quan 
cal fer un favor no m’ho penso dos 
vegades. Aquí es voten les persones.

Creus que no tenir competència 

pot desmotivar als veïns a l’hora 

d’anar a votar el 28 de maig?

Sí, crec que això pot desmotivar 
força. Quan hi ha hagut competèn-
cia hem batut el rècord de Catalu-
nya en participació, però aquesta 
vegada sembla que hi haurà molta 
abstenció. De tota manera, infor-
marem els veïns i enviarem uns 
fulletons a cada cas on explicarem 
el que hem fet i el que volem fer 
aquests quatre anys.

Què t’ha portat a tornar-te a 

presentar?

M’acabo de jubilar de la meva feina i 
ara disposo de més temps lliure per 
dedicar-lo al poble. Això m’ha ani-
mat a tronar-me a presentar. Tenia 
una feina que m’ocupava tots els 
dies, caps de setmana i festius inclo-
sos. He treballat durant 42 anys al 

Supermercat Boya de Les.

Quina és la principal problemà-

tica que té Canejan?

La principal problemàtica és la des-
població. Hi ha poca joventut i falta 
canalla al poble. Som uns quaranta 
veïns que vivim tot l’any a Canejan, 
empadronats uns noranta. La gent 
jove se’n va i ja no torna. Totes les 
cases estan arreglades, però hi ha 
molta residència secundària. Tenim 
un problema d’habitatge perma-
nent, és a dir, per viure-hi cada dia 
de l’any.

Digue’m tres actuacions concre-

tes que tens previst realitzar du-

rant el pròxim mandat?

Continuarem mantenint els acces-
sos al poble, perquè la carretera és 
nostra, és de titularitat municipal. 
Cada any arreglem algun tram. 
També volem habilitar uns aparta-
ments en un edifici que és de l’ajun-
tament. Anirem mantenint els ser-
veis d’aigua i de llum, els tenim bé, 
però sempre s’han de fer millores. 
A Canejan hi ha la Vall del Toran 
i els poblets de Bordius, Cassenhau, 
Moron e era Mola, eth Pradet i Sant 
Joan de Toran, i hem de garantir-ne 
els serveis bàsics i els camins. La fei-
na no ens l’acabem.

Juan Carlos Lastera : “El principal problema és la des-
població, hi ha poca joventut i falta canalla al poble”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Canejan
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Ester Castilla és guia i cofundadora de Rocaviva. Es presenta per primera vegada a l’ajuntament de Lles 

de Cerdanya i ho fa per Fem Poble Som Poble-Acord Municipal

La llista que encapçales és l’úni-

ca que es presenta a les pròximes 

eleccions. A què es deu? 

És complicat fer llistes, sobretot en 
municipis com el nostre, petit, amb 
poca gent i amb cinc pobles. No és 
fàcil, tot i que aquesta candidatura 
és la continuïtat de l’anterior, que ha 
governat els últims quatre anys amb 
un equip potent. Valorem i agraïm la 
feina feta, i per això hem volgut pren-
dre el relleu i continuar. Ens feia por 
que no hi hagués cap llista, això és el 
que ens ha animat.

Creus que no tenir competència 

pot desmotivar als veïns a l’hora 

d’anar a votar el 28 de maig?

Farem per manera que no sigui així, 
perquè realment això succeeix. Posa-
rem molt interès a demanar a la gent 
que vagin a votar. Farem una reunió 
a cada poble per explicar i, sobretot, 
perquè vegin que hi ha molta trans-
parència. El que volem és treballar.

Què t’ha portat a presentar-te?

La meva experiència personal a Ro-
caviva m’ha ensenyat a ser valenta i 
veure tanta gent jove amb afinitats i 
empenta, em va moure a donar su-
port a l’equip i al projecte. Jo vaig 
al davant per la meva disponibilitat 
actual, però hi podia anar qualsevol 
altre al meu lloc. Volem treballar de 
manera força assembleària i consul-
tar molt als pobles i donar-los veu. El 
municipi de Lles és la comunió dels 
cinc pobles que el conformen.

Quina és la principal problemàti-

ca que té el municipi?

L’habitatge. Les cases es van ocupant 
més com a segones residències que 
no pas amb persones i famílies que 
hi volen viure tot l’any i els preus són 
desorbitats. Cal treballar per la gent 
d’aquí i pels de fora que vulguin instal-
lar-se aquí. Ens calen famílies amb ca-
nalla que alimentin l’escola, i per això 
necessitem habitatge a preus asse-
quibles. Som afortunats de tenir una 
escola molt bona i amb unes mestres 
que treballen molt bé.

Digue’m tres actuacions concretes 

que tens previst realitzar durant 

el pròxim mandat?

Volem donar suport i continuar els 

projectes que es van començar. Tre-
ballarem per la continuïtat de les 
obres de la carretera i també per ma-
terialitzar el tema dels comptadors 
de l’aigua que és força complex, així 
com els aspectes relacionats amb els 
residus i el reciclatge. Però hi ha un 
tema que per mi és molt important, 
que és el manteniment de la perso-
nalitat de cada poble i l’establiment 
d’una xarxa intergeneracional que 
connecti la gent gran i la gent jove a 
través d’activitats de tota mena. A ve-
gades parlem de projectes molt ambi-
ciosos, però ens oblidem de l’ànima 
de les persones i de la comunitat. Hi 
posarem l’esforç i el cor en la nostra 
manera de fer.

Ester Castilla: “El municipi de Lles és la comunió dels 
cinc pobles que el conformen, els donarem veu”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Lles de Cerdanya
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Alfons Casamajó fa 16 anys que és alcalde de Ger. Ara es torna a presentar per revalidar l’alcaldia amb 

Junts per Ger-Compromís Municipal

La llista que encapçales és l’úni-

ca que es presenta a les pròximes 

eleccions. A què es deu? Com t’ho 

expliques?

Aquest serà el cinquè mandat que 
portaré com a alcalde i sempre hem 
procurat fer un grup molt transver-
sal i això, entenc, que ajuda a fer llista 
única o bé dificultar que n’hi hagi al-
tres. Sempre hem buscat fer llistes de 
poble, més que no pas de partit, i això 
fa que una majoria de veïns s’hi sentin 
representats. També he de dir que a la 
gent cada vegada li costa més partici-
par i presentar-se a llistes electorals.

Creus que no tenir competència 

pot desmotivar als veïns a l’hora 

d’anar a votar el 28 de maig?

A les eleccions municipals, a la pràc-
tica, hi ha tres urnes. Es vota l’ajunta-
ment, però també el Consell Comar-
cal i les diputacions, però d’això la 
gent no n’és massa conscient. Si hi ha 
més d’una llista, existeix menys mo-
bilització, això està clar. Intentarem 
activar els electors, però no serà fàcil.

Què t’ha portat a presentar-te?

Al llarg dels anys que porto com a 
alcalde crec que hem aconseguit una 
transformació del poble positiva i 
aquest haurà de ser el mandat de les 
persones. Això per mi suposa una 
motivació afegida per tornar-me a 
presentar. Potser ara no calen tantes 
obres físiques i toca anar més al detall 
i a l’atenció de les persones, és a dir, 

cuidar la nostra gent.

Quina és la principal problemàti-

ca que té Ger?

El problema principal que tenim a 
Cerdanya, i també a Ger, és l’habi-
tatge. Pensem tirar endavant alguns 
projectes i ens ho permetrà el fet que 
hem desenvolupat plans parcials i 
rebrem cessió de terrenys que des-
tinarem a habitatges per a persones 
joves que vulguin viure tot l’any aquí. 
Que els joves de Ger que han marxat 
a formar-se puguin tornar i emanci-
par-se.

Digue’m tres actuacions concre-

tes que tens previst realitzar du-

rant el pròxim mandat?

Impulsarem l’atenció a les persones, 
especialment la gent gran, perquè 
puguin ser ateses, tant com sigui pos-
sible, al mateix municipi. Tirarem 
endavant projectes d’habitatge per a 
joves. I també portarem a terme una 
actuació pública a l’Hort de l’Església, 
que concretarem així que finalitzi 
l’estudi arqueològic que hem encar-
regat i que també posarà en valor el 
nostre patrimoni.

Alfons Casamajó: “Hem transformat el poble, ara toca 
l’atenció a les persones, cuidar la nostra gent”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Ger
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Roser Bombardó ha ocupat la tinença d’alcaldia de Montellà i Martinet durant 16 anys, ara es presenta 

per alcaldessa amb el grup Per Montellà i Martinet-Acord Municipal

La llista que encapçales és l’úni-

ca que es presenta a les pròximes 

eleccions. A què es deu? Com t’ho 

expliques?

No ho sé ben bé. Crec que és un 
moment en què la gent és una mica 
reticent i està poc motivada a po-
sar-se en política. Una altra explica-
ció podria ser que la llista electoral 
és força transversal i recull sensibi-
litats diferents. I, potser també hi té 
a veure, una certa satisfacció de la 
gent per la feina feta aquests anys. 
És complicat saber-ne les causes re-
als.

Creus que no tenir competència 

pot desmotivar als veïns a l’hora 

d’anar a votar el 28 de maig?

Esperem que no sigui així perquè el 
fet que hi hagi un bona participació 
també s’interpreta com un suport 
important. L’alta participació és un 
element que et motiva a posar tota 
l’energia a l’hora de tirar endavant 
el municipi.

Què t’ha portat a presentar-te?

El fet que l’alcalde decidís no tor-
nar-se a presentar i alhora quedes-
sin per materialitzar projectes que 

ja estan planificats, pressupostats 
i, en alguns casos començats, t’em-
peny a fer el pas al capdavant de 
l’ajuntament.

Quina és la principal problemà-

tica que té Montellà i Martinet?

Crec que el principal problema que 
tenim és l’accés a l’habitatge. Ens 
caldria disposar d’un parc d’habitat-
ge a preu assequible per a famílies 
i joves d’aquí. Es tractaria que anés 
més enllà de l’HPO estrictament, és 
a dir, més enllà de l’àmbit de l’emer-
gència d’habitatge i dels serveis so-
cials.

Digue’m tres actuacions concre-

tes que tens previst realitzar du-

rant el pròxim mandat?

Una és la pacificació de l’N-260 al 
seu pas per Martinet. Es tracta d’un 
projecte de seguretat viària que té 
l’informe positiu del Ministeri de 
Foment i ja disposa del finança-
ment corresponent. Es tracta de 
posar en marxa uns semàfors i uns 
passos de vianants per a la regulació 
del trànsit i la seguretat al seu pas 
pel centre de Martinet. La segona 
actuació seria la construcció de la 
nova Llar d’Infants. La tercera, la 
construcció del nou consultori mè-
dic que ja començarà aquest mateix 
mes de maig. Una quarta seria la 
rehabilitació d’habitatges existents 
per a destinar-los a lloguer a preus 
assequibles.

Roser Bombardó: “Ens cal un parc d’habitatges de llo-
guer a preus assequibles”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Montellà i Martinet
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Carretera de La Seu d’Urgell, 12
SORT (Lleida)
Tel. 973 620 176 - 973 620 834
info@hostalcanjosep.com

Habitacions i restaurant
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El Govern de la Generalitat ha aprovat l’Estra-
tègia del Pirineu, concebuda com el full de 
ruta per guiar el desenvolupament sostenible 

de vuit comarques pirinenques i de l’Aran els prò-
xims anys amb un segell i identitat propis, basada 
en la concertació de tots els nivells de l’adminis-
tració i tots els agents socioeconòmics del territori.

Fruit d’un procés de participació, l’Estratègia 
s’estructura en vuit eixos temàtics i proposa ini-
cialment 14 projectes transformadors, amb ca-
pacitat tractora per generar al seu voltant noves 
oportunitats de desenvolupament econòmic. Es 
va presentar públicament a la Seu d’Urgell el 3 
d’abril passat.

L’Estratègia del Pirineu abasta la Val d’Aran, el 
Pallars Sobirà, la Cerdanya, el Ripollès, el Ber-
guedà, el Solsonès, l’Alt Urgell, el Pallars Jussà i 
l’Alta Ribagorça. Haurà d’ajudar a trobar nínxols de 
mercat per impulsar un model econòmic propi 
de desenvolupament sostenible, respectuós amb 
l’entorn natural i situant les persones al centre de 
les decisions.

Vuit eixos temàtics consensuats
Aquests projectes han de beneficiar el màxim de 
persones i territoris del Pirineu, aprofitant les sin-
gularitats d’aquesta àrea, fomentant la cooperació 
publicoprivada i impulsant sectors estratègics:

1. L’habitatge, eina clau per a l’arrelament al Pirineu.
2. El Pirineu, territori de coneixement.
3. Una gestió forestal sostenible, la fusta com a re-
curs.
4. Un model propi de mobilitat pirinenca.
5. Innovació i qualitat en la producció agroalimentària.
6. Un turisme pirinenc integral, regeneratiu i soste-
nible.
7. El Pirineu, un gran espai esportiu a cel obert.
8. Un Pirineu compromès amb les energies renova-
bles.

Durant aquest 2023 es durà a terme el Pla 
d’acció 2024-2030, on es decidiran les accions 
de cada projecte transformador per fer-lo realitat 
i quins agents hauran de portar-los a la pràctica. 
En aquest procés, l’IDAPA hi serà present, tant en 
l’elaboració com en l’exe-
cució, prioritzant dos eixos 
de vital importància: habi-
tatge i mobilitat. 

La importància de l’Es-
tratègia Pirineu comença a 
partir de la mateixa defini-
ció del pla d’acció i es tre-
ballarà des de la direcció 
general de Coordinació Interdepartamental junta-
ment amb els diferents departaments de la Gene-
ralitat interpel·lats.

El Govern aprova 
l’Estratègia del Pirineu, 
amb 14 projectes 
transformadors per 
garantir un futur sostenible
També ha encarregat la redacció del Pla d’acció 
2024-2030 per concretar-ne el desenvolupament 
i les fórmules de participació dels diversos agents 
implicats

Els projectes 
s’han definit en 
un procés de 
participació
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Lloguer de Food Truck 
per a festes i esdeveniments 

a la Seu d’Urgell

L’entitat social Grapats ha adquirit una Food Truck que 
lloga per a festes i esdeveniments
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · La Seu d’Urgell

Dins de la línia Rent&Event,  
Cet Grapats ha adquirit una 
Food Truck preparada per 

lloguer. Es tracta d’una caravana,  
reconvertida a Food Truck, amb 
l’interior de fusta, taulell d’acer in-
oxidable, aigüera autònoma, i molt 
mes. Es pot llogar, si es vol, amb 
transport inclòs. 

A més, Cet Grapats posa a dis-
posició dels clients tot un seguit 
d’accessoris per a complementar 
totes les activitats possibles i fer-la 
més versàtil amb, per exemple, una 
fregidora, cuines d’inducció, etc. 

D’aquesta manera, CET Grapats 
amplia la seva oferta en el camp del 
lloguer per a esdeveniments, posant  
l’abast de tothom noves maneres de 
fer en aquest sector.

 www.grapats-rent-event.com

INICIATIVES
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Joves del Pirineu
Alba Pampalona Fernández és de la Seu d’Urgell. 
Graduada en Història de l’Art i Gestió del Patrimoni 
Artístic, treballa a l’Àrea de Museus i Monuments del 
Govern d’Andorra.

Alba Pampalona: “Les Humanitats són 
molt importants per entendre la nos-
tra identitat, d’on venim i qui som”

Ets historiadora de l’art… 

Sí, vaig començar la carrera a la Uni-
versitat de Barcelona (UB), però em 
vaig adonar que el grau de la UdL ofe-
ria, a més, assignatures encaminades a 
la gestió dels museus i del patrimoni 
cultural. Així que al curs següent me’n 
vaig anar a Lleida. El curs passat, a la 
mateixa universitat, hi vaig fer el màs-
ter d’Identitat Europea Medieval, a 
través del qual vaig poder conèixer el 
nostre territori a partir de l’estudi del 
paper social, polític i econòmic femení 
entre els segles XI i XIII. 

Ets pirinenca, però Bari et va robar 

el cor?

Diria que una mica sí. Vaig acabar la 
carrera amb un Erasmus a la Universi-

tà degli Studi di Bari Aldo Moro. Sempre 
m’ha agradat molt la cultura italiana, 
és el bressol de l’art. M’hi vaig trobar 
molt a gust des del primer moment i 
vaig aprendre molt. A part de la mu-
seologia, em va interessar molt la his-
tòria de l’Església i del cristianisme, un 
tema que aquí potser no està tan pre-
sent en l’oferta acadèmica. Les univer-
sitats italianes posen moltes facilitats 
per complementar diferents branques 
de les Humanitats.

Sovint es parla de la crisi de les 

Humanitats. Es qüestiona la seva 

utilitat?

Sovint es qüestiona la utilitat de les 
Humanitats, tot i que sempre he pensat 
que són essencials per entendre d’on 
venim i qui som. La història, amb els 
testimonis que podem tenir del passat, 

ens ensenya com es repeteixen certes 
situacions i com s’ha anat formant la 
nostra identitat. Jo, en certa manera, 
vaig escollir estudiar Història de l’Art 
per això, perquè penso que, juntament 
amb l’anterior, ens pot portar més en-
llà, explicant aspectes que no han que-
dat per escrit, però que són igualment 
molt rellevants. 

L’estudi de les Humanitats ens en-

riqueix l’esperit… 

Exactament. No podem curar malalti-
es, però podem entendre moltes coses 
i veure’ns reflectits en la nostra me-
mòria col·lectiva i això és molt interes-
sant. La societat necessita tècnics, met-
ges, arquitectes, físics nuclears… Però 
també persones que ens ensenyin a 
pensar, a observar un quadre, a apreci-
ar la bellesa d’un poema, persones que 
ens expliquin d’on venen les paraules 
i moltes altres coses. Amb les Huma-
nitats podem entendre molts aspectes 
que amb altres disciplines no podríem. 

T’has endinsat en l’art romànic de 

l’Alt Urgell i d’Andorra. On treba-

lles?

Vaig iniciar-me en l’art romànic de 
l’Alt Urgell a través del projecte Camina 

Pirineus, del Consell Comarcal de l’Alt 
Urgell, on, amb la iniciativa de recu-
perar vies antigues, establíem lligams 
amb tot tipus de patrimoni, especial-
ment, el cultural. Ara fa un any que tre-
ballo a l’Àrea de Museus i Monuments 
del Govern d’Andorra. Aquesta feina 
em permet estar a prop de la cultura 
i de diferents manifestacions artísti-

ques, a 
més de 
tenir l’opor-
tunitat de fer 
investigació sobre les manifestacions 
artístiques pròpies de les cronologies 
de l’època medieval a Andorra. 

Què és el que t’atrapa més de l’art 

romànic?

Crec que l’estat en què ens han arribat 
les seves evidències, ja siguin cons-
tructives, escultòriques, pictòriques… 
Em crida l’atenció com avui en dia les 
veiem tan fragmentades i “despulla-
des”, i el contrast que existeix amb la 
grandesa que tenien en el seu moment. 
Em motiva estudiar-ho per ser capaç 
d’explicar que, contràriament al que 
es pensa, eren temples molt rics, amb 
una gran proliferació de decoracions, 
i amb una importància cabdal. A més 
a més, eren els responsables de tot un 
moviment social força atrafegat, mo-
vent colles de picapedrers, d’artesans, 
de grans coneixedors de les sagrades 
escriptures i comunitats senceres. 
En definitiva, eren temples carregats 
d’una simbologia i un misticisme ma-
júsculs. 
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SU DESHOLLINADOR
Tel: 684451947 – 643251055

En Europa existe una normativa que exige la limpieza 
de las chimeneas de combustibles sólidos al menos una 

vez al año, regulado por el real decreto 919/2006.

La transposición de esta legislación a la normativa española, 
se rige por el “Reglamento de Instalaciones Técnicas en 

Edificios” (RITE) donde, en la IT 3.3 “Programa de mantenimiento 
preventivo” señala la necesidad de una vez por temporada 

(año) para instalaciones menores de 70kW y dos veces 
para instalaciones mayores de 70kW de “comprobación y 

limpieza, si procede, de conductos de humos y chimenea”.

En caso concreto de instalaciones con calderas de biomasa, la 
misma instrucción técnica indica la necesidad de al menos de 

70kW y una vez al mes en las de más de 70kW: “comprobación 
y limpieza, si procede, de circuito de humos de calderas y 

conductos de humos y chimeneas en calderas de biomasa”.

Confíe en la experiencia de su Deshollinador para el mantenimiento 
de sus conductos de ventilación y la limpieza de chimeneas 
tanto industriales, particulares o en comunidades vecinales. 

19/04/2023

Descuento hasta 
el 30 de junio
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Tel. 621 237 435
solcar.fabio@gmail.com 

C. St. Joan Baptista de la Salle, 22 baixos
La Seu d’Urgell (Lleida)

Netegem el teu cotxe al complet
CITA PRÈVIA de 9 a 18 h de dilluns a divendres

Si ens telefones al 635 479 694 o ens envies un WhatsApp 
també t’enviarem l’oli gratuïtament a casa teva.

www.molidelpau.cat  /  info@molidelpau.cat  ·  OS DE BALAGUER · 973 43 80 98 · 635 479 694
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Anuncia’t a Viure als Pirineus

Mòbil.  699 24 18 71
Telf. 973 98 91 62
www.viurealspirineus.cat

SUBMINISTRE I COL·LOCACIÓ DE PEDRA 
VENDA DE MARBRES, GRANITS I SILESTONE

info@segalia.com - Tel. 972 89 05 26

Distribució gratuïta
EDITA
Edicions Salòria SL
Passeig del Parc, 26 · La Seu d’Urgell
DIRECCIÓ EDITORIAL
Marcel·lí Pascual - Feliu Sirvent
DISSENY i MAQUETACIÓ
www.creativadisseny.cat
Imprimeix: GoPrinters La Seu d'Urgellnúm: 255 · maig 2023

www.viurealspirineus.cat

viurealspirineus

viurealspirineus_

@AmicsPirineu

DL L 701-2002

www.viurealspirineus.cat
viurealspirineus@gmail.com

Tel: 699241871

L’empresa no es fa responsable de les 
opinions els col·laboradors de la revista.

Compro antiguitats
Eines del camp, joguines antigues,   
paper i cartells publicitaris antics, 

motos Vespa, antiguitats en general.
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 

Es ven llicència de taxi 
de la Seu d’Urgell per jubilació.

 Tel: 649 311 831 
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Sortida Andorra: 6:30h
Sortida la Seu d’Urgell: 7h (i de tot l’Alt Urgell)

Sortida Barcelona: 15h

TAXI SERVEI DIARI
A BARCELONA

DAVID
www.taxialturgell.com

Mòbil: 620 69 26 43
Telèfon Seu: 973 35 10 76

Servei “porta a porta” 

TAXI
DIARI A BARCELONA

Tel. 657 913 368
973 30 25 64

Sortida: 
7 del matí, de dilluns a dissabte

Tornada: a les 15 h

Marisa Reyero

La Seu d’Urgell

TAXI DIARI LLEIDA

659 965 135
Sortida de la Seu: 7H

Tornada de Lleida: 14H

www.taxialiart.com

Pagament:

www.edicionssaloria.com

Llibres del Pirineu
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ANUNCIS BREUS

Venda de rodes de 
segona mà a Tremp

 973 65 28 53

Taller de reparació 
Auto Llavorsí, 
nova obertura

  638 51 24 37 

Compro antiguitats
Eines del camp, joguines antigues,   
paper i cartells publicitaris antics
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 

Es lloga o ven plaça de 
pàrquing obert a la Seu d’Urgell. 

Més info al 670795606
(trucar per les tardes)

Selecció de personal
La Mancomunitat d’Escombreries 
de l’Urgellet selecciona titulars 
universitaris formats en dret o 

econòmiques. No s’ha de preparar 
cap examen. Sou brut de 40.000 

euros anual. 
Més info: meu.cat/personal

Per jubilació es ven 
màquina de fuster 

universal, amb tots els 
seus accessoris 

Marca: Aneto. Preu a convenir.
628 855 100



El llibre La Seu d’Urgell (1977-2022) El batec de la ciutat 
de Ricard Lobo i Albert Villaró ha estat un dels llibres més venuts 

aquest Sant Jordi a la Seu d’Urgell. Tot un èxit col·lectiu.

~Demana’l a la teva llibreria
~


